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ACTA DE REUNIÓ ORDINÀRIA DE LA COMISSIÓ DE RECERCA  
DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA 

 
 
 
Núm. 73 
Dia: 20 de desembre de 2022 
Hora: 13:00 hores 
Lloc: Sala de Juntes de Geografia i Història 
 
 
Assistents 
Dr. Jaume Buxeda i Garrigós (vicedegà de Recerca de la Facultat – president de la comissió) 
Sra. Àngels Carrique Batlles 
Dr. Miguel Ángel Cau Ontiveros 
Dr. Enric Ciurans Peralta 
Sra. Irene Esteban Alama 
Dr. Josep Ma. Fullola Pericot 
Dr. Fernando Gil Alonso 
Sr. Félix Gómez Fernández 
Sra. M. José Lorenzo Ceforo (secretària de la Comissió) 
Dra. Queralt Solé Barjau 
Sra. Carlota Vidal Sánchez 
 
Excusen la seva absència: 
Dr. Miguel Javier Aramburu Otazu 
Dr. Jaume Dantí Riu (proposa a la Dra. Queralt Solé Barjau) 
Dra. Olga Jubany Baucells 
Dr. Francisco M. López Palomeque (proposa al Dr. Fernando Gil Alonso) 
Dra. Natàlia Moragas Segura 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 
2. Informació del President de la Comissió. 
3. Valoració de la segona convocatòria anual dels ajuts de la Comissió de Recerca. 
4. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 

El  Dr.  Jaume  Buxeda  inicia  la  sessió  donant  la  benvinguda  al  Sr.  Fèlix  Gómez,  com  a  nou 
administrador del Centre en comissió de serveis. 

El Dr. Jaume Buxeda comenta que aquesta reunió és fa per a l’aprovació dels ajuts que s’atorguen 
de la segona convocatòria, que hi ha una sèrie de temes que resten pendents i que es deixaran 
per parlar durant el proper mes de gener, entre ells està el tema de la festa de la Recerca. S’ha 
decidit esperar a la resolució dels SGR.   
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1. Aprovació de les actes anteriors. 
 
El Dr. Jaume Buxeda pregunta als membres de la Comissió si hi ha alguna modificació a fer de 
l’acta de  la reunió ordinària del passat 20 de juliol, excusant‐se de que  la va pujar molt tard a 
l’espai SharePoint. Es dona per aprovada l’acta de la reunió ordinària 72 (20/07/2022). 
 

2. Informació del President de la Comissió. 
 
El Dr. Buxeda exposa una sèrie d’informacions: 

‐ La festa de  la Recerca,  la qual estava planificada pel mes de febrer. Es queda posposada per 
parlar més endavant, a l’espera de la resolució dels SGR.  

‐ La convocatòria de material obsolet, per a  la renovació del material científic  i  tecnològic de 
recerca obsolet. El vicerectorat de Recerca ha tret la seva convocatòria, la qual cosa ha fet que 
nosaltres també traguéssim  la nostra pròpia convocatòria, com ajut pel cofinançament de  la 
convocatòria del vicerectorat. A la convocatòria ordinària del mes de juliol es va dir de reservar 
uns romanents de 10.000€ i fer‐los servir per a la convocatòria de material obsolet, fent servir 
el mateix model que es va fer servir al 2020. 

El Dr. Buxeda explica que ja es va acordar que la Facultat havia de posar el 50%, de manera que 
un 10% el posava la Comissió de Recerca de la Facultat i l’altre 40% restant ho havia de posar 
els equips de  recerca. Aquells equips que no cofinancen  res es podran acollir a que sigui  la 
Comissió de Recerca la que hagi d’assumir el 50%, això es podrà assumir o no en funció de les 
sol∙licituds que arribin i com es vulguin prioritzar. 

El Dr. Miguel Ángel Cau opina que és una pena que hagi sortit ara la convocatòria, quan encara 
no estan aprovats els SGR. El Dr. Buxeda explica que el calendari ve donat pel vicerectorat, i que 
seria idoni que sortís la resolució dels SGR a inicis del mes de gener, per tal que els grups de 
recerca es poguessin presentar, cofinançant a través de l’ajut dels SGR. 

El període màxim de presentació de les sol∙licituds serà fins al 18 de gener, ja que el vicerectorat 
ha de tenir les peticions abans del 30 de gener, per la qual cosa la Comissió de Recerca s’haurà 
de tornar a reunir a partir del 18 de gener per a valorar, prioritzar i resoldre les peticions que 
hagin arribat. S’ha  informat als caps dels departaments  i als responsables dels  laboratoris,  ja 
que  uns  dels  criteris  de  priorització  és  que  siguin  equipaments  que  vagin  destinats  als 
laboratoris (infraestructura transversal de recerca a tota la facultat). 

‐ Actualització, que va passar ahir el vicerectorat de Recerca, amb el calendari de l’Agència Estatal 
d’Investigació. Finalment surten els projectes del Pla Nacional  (convocatòria del 10 al 31 de 
gener). 

‐ Convocatòria del programa Investigo. La facultat va aconseguir dos contractes, dels quals un ha 
quedat desert, el del grup de la Dra. Susana Narotzky i s’ha cobert el que demanava el grup del 
Dr. Buxeda. També s’ha atorgat un altre que es demanava des de l’Institut d’Arqueologia (Dr. 
Cau). 

‐ Amb els romanents del Contracte Programa de Recerca es van convocar dues beques, per donar 
suport als webs de recerca dels departaments. Una d’aquestes beques ha estat coberta per la 



Administració de Filosofia i
de Geografia i Història 
Oficina de Recerca  
 

C/. Montalegre, 6
08001 Barcelona 

Tel. +34 934 037 701 / 02  
oficinarecerca.fgh@ub.edu 
www.ub.edu 

 

3 
 

Laura Aguilar i l’altra ha quedat deserta. La Laura Aguilar ja va acabar el seu període de beca, 
per la qual cosa ja no hi ha suport extra als departaments. El Dr. Buxeda comenta que no ha 
tingut tanta feina com es suposava que tindria. Ha desenvolupat les pàgines d’uns laboratoris, 
però dos s’han quedat sense desenvolupar, un és de Geografia (el de Regional, responsable la 
Dra. Dolores  Sánchez)  i  l’altre és d’Història  i Arqueologia  (el d’Arqueologia  i Arqueometria, 
responsable la Dra. Alessandra Pecci). 

El Dr. Buxeda  informa  que  s’ha  requerit  reiteradament  la  informació  als  responsables  dels 
laboratoris, però no han donat les indicacions del que s’havia de fer. A partir d’ara només es 
podrà  comptar  amb  l’Anna  García,  que  es  la  responsable  de  comunicacions  al web  de  la 
Facultat. Durant la baixa de l’Anna García ha estat bé disposar de la Laura Aguilar.  

El Dr. Fernando Gil pregunta què es podia demanar realitzar a través d’aquest suport. El Dr. 
Buxeda li explica que qualsevol cosa relacionada amb la recerca, inicialment era remodelar les 
webs  dels  departament  de  manera  que  fossin  autogestionables,  perquè  no  estiguessin 
desfasades. 

La Dra. Queralt Solé és del parer que a Història és un problema, perquè hi ha diferents seccions, 
amb  seu pròpia  i que no poden  ser  autogestionades,  i  la que  és  el nucli  és molt difícil de 
manipular. No es pot demanar una classe màster web perquè cadascú pugui gestionar la seva 
pàgina. 

 

3. Valoració de la segona convocatòria anual dels ajuts de la Comissió de Recerca. 
 

El Dr. Buxeda va pujar  l’acta de  l’ordre del dia  i  la documentació dels ajuts demanats a  l’espai 
SharePoint. 

El Dr. Buxeda ensenya el resum econòmic per a  la segona convocatòria del 2022  i explica que 
dintre d’aquest resum resten compromesos uns imports de: 

‐ Ajuts de la primera convocatòria del 2021 (2.243,00€) 
‐ Ajuts de la primera convocatòria del 2022 (14.256,85€) 
‐ Ajuts atorgats per a les pàgines web dels equips de recerca (6.895,12€) 
 
El Dr. Josep Ma. Fullola vol confirmar si es va donar fins al 31 de març del 2023 per a justificar els 
ajuts atorgats per a les pàgines web dels equips de recerca. Com a secretària de la Comissió de 
Recerca confirmo que les dates s’han agafat per a tothom per igual, o sigui que podran lliurar les 
justificacions fins al 31/03/2023. 
 
Una altra reserva  (5.000€), que s’especifica al resum, és per a  la  festa de  la Recerca  i pel dia 
internacional del la nena i la dona en la recerca. Estava previst fer un homenatge a la Dra. Dolores 
Juliano d’Antropologia, la qual ha mort, per la qual cosa s’haurà de fer un homenatge pòstum. 
L’acte es manté i en un principi es farà el 10 de febrer. El Dr. Buxeda acabarà d’informar d’aquest 
tema durant el mes de gener, a una altra reunió de la Comissió de Recerca. 
 
El Dr. Buxeda explica que també s’està esperant que la Comissió d’Igualtat es posi d’acord amb 
l’Anna García, perquè tot això quedi penjat en un apartat del web de la Facultat, i s’acordi un títol 
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que per posar en els parets on s’exposaran les plaques. El Dr. Buxeda, al setembre/octubre, va 
parlar de tot això amb la Dra. Sílvia Bofill. 
 
El Dr. Buxeda presentarà les línies bàsiques de la festa de la recerca en una reunió que farà al 
mes de gener, amb els equips de recerca, amb els predoctorals i els postdoctorals. Aquestes línies 
seran  que  els  grups  presentaran  activitats,  els  laboratoris  hauran  de  fer  jornades  de  portes 
obertes, els Predoctorals i els postdoctorals faran intervenció sobre els seus projectes i faran una 
taula rodona, adreçada al PDI i principalment als estudiants perquè vegin la recerca que es fa a 
la Facultat, i que puguin conèixer als grups de recerca i integrar‐se. El Dr. Buxeda comenta que hi 
ha una  idea,  la qual  s’ha d’acabar de perfilar,  i  seria que els alumnes que hi participin a  les 
activitats, es puguin valorar d’alguna manera i puguin optar a beques per a la iniciació a la recerca 
dins dels grups de recerca. 
 
El Dr. Buxeda explica el resum econòmic: 
‐ Import compromès: 38.394,97€ 
‐ Ha hagut una  retallada al  segon  ingrés del Contracte Programa de Recerca,  ja que el 20% 

hauria d’haver estat per  import de 13.720,65€  i només ens ha estat  ingressat  l’import de 
9.045,22€. El Dr. Buxeda comenta que la retallada ha estat per a tothom, i creu que potser ha 
estat deguda a la convocatòria del material obsolet. 

 
El problema és que això ens deixa amb un disponible de 31.534,06€ per a  resoldre els ajuts 
d’aquesta segona convocatòria. Les sol∙licituds presentades pugen a 55.734,41€. De les que s’han 
rebut menys peticions són per a Borses de Viatges i per a Traduccions, el problema està en les 
sol∙licituds per a Organització de Congressos i per a les Revistes. 
 
Això  obliga  a  fer  una  sèrie  de  propostes,  però  en  definitiva  l’única  que  podrem mirar  és  la 
proposta E (31.518,09€). Aquesta proposta s’obté rebaixant les concessions a tothom i anul∙lant 
algunes. La Comissió haurà de dir si està d’acord amb aquesta proposta. 
 
El Dr. Buxeda passa a explicar les sol∙licituds que han hagut per a cadascun dels ajuts: 
‐ Borses de viatges, hi ha hagut dues. No presenten cap problema i es podrien atorgar al 90% 

de l’import sol∙licitat. 
 

‐ Traduccions, hi ha hagut tres. Totes compleixen els requisits i la proposta és atorgar el 75% de 
l’import sol∙licitat. 

 
‐ Revistes, han arribat més  sol∙licituds que mai, algunes  són d’habituals  i d’altres no havien 

demanat fins ara cap ajut. 
La Dra. Dolores López demana un ajut, que no és per a una revista, és per a una col∙lecció de 
llibres i això no es finança. 
La  revista Scripta Nova és  l’única  revista que és  trimestral  i com  la convocatòria només  fa 
referència a revistes semestrals o anuals, es proposa agafar l’import com si fos semestral. 
L’única manera de fer una rebaixa substancial és atorgar els 70% de manera lineal.  
El Dr. Buxeda recorda que, segons consta a les bases de la convocatòria, el criteri de valoració 
és la qualificació del CARHUS+ 
El Dr. Buxeda comenta que revistes exclusivament en paper  ja no queden cap, s’editen en 
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paper i electrònica. En breu tindrà una reunió amb els responsables de les revistes i els hi dirà 
que  s’ha de  tendir a que els ajuts  siguin  igual per a  revistes en paper o electròniques.  La 
facultat per temes de sostenibilitat hauria de no subvencionar l’edició en paper, la qual només 
té justificació pels intercanvis. 
La facultat edita 17 revistes, que correspon al 24% de les revistes de la UB (tres del CEHI, una 
d’Antropologia i la resta dels altres departaments).  
La proposta del Dr. Buxeda per atorgar els ajuts per a Revistes, és atorgar‐los reduint el 70% 
lineal.  

 
‐ Per a l’Organització de Congressos i Jornades la proposta que fa el Dr. Buxeda és la B, en la 

qual ha tingut en compte si són convocatòries obertes o tancades. La diferència és que  les 
obertes  són  els  congressos  tradicionals  on,  hi  hagi  o  no  ponent,  la  gent  es  pot  inscriure 
sol∙licitant presentar comunicacions, i les tancades són aquelles que, hi hagi o no públic, està 
pactat qui parla, només la gent convidada pot parlar i no s’admeten comunicacions de tercers. 
De  vegades  les  tancades  s’aprofiten  per  fer  reunions  de  projectes  de  treball  que  no  són 
exactament un congrés o una jornada. 
L’altre criteri de priorització que es té en compte és si és internacional o no. En el cas de les 
tancades, dels convidats un 1/3 han de ser d’institucions estrangeres. 
El finançament també varia, si són obertes tenen un finançament fins a 3.000€ i les tancades 
fins a 2.000€. 
 
Segons la proposta del Dr. Buxeda (proposta B), s’atorgaria: 
‐ A les obertes internacionals el 70% 
‐ A les obertes no internacionals el 60% 
‐ A les tancades internacionals el 60% 
‐ A les tancades no internacionals el 50% 
 
Hi ha dues activitats que no haurien de rebre finançament, una de les quals és una activitat 
tancada de la Núria Torras del dept. d’Història de l’Art. Segons la memòria, és una reunió que 
està lligada a un projecte de recerca, amb tot gent convidada que forma part d’una xarxa. A 
la memòria es parla d’un objectiu de recerca per l’elaboració del disseny d’una base de dades 
i l’elaboració d’un pòster científic per presentar a un Congrés, mostrant que clarament no és 
un seminari. 
L’altra és  l’activitat del  Joan Tort del dept. de Geografia, que és  l’homenatge a  Joan Vilà  i 
Valentí i no un congrés o una jornada, per la qual cosa la Facultat no l’ha de finançar a través 
del contracte programa de recerca. Tant el Dr. Fullola com el Dr. Buxeda són del parer que 
potser  per  aquest  homenatge  s’hauria  de  demanar  el  finançament  al  deganat  o  al 
departament. 
 
El Dr. Buxeda explica que aquest tipus d’ajut és per finançar congressos, que incideixin a la 
Facultat, que donin visibilitat a  la Facultat. Les obertes són obertes  i porten gent de fora  i 
dinamitzen més la vida de la Facultat. 
 
L’homenatge a Joan Vilà, és una activitat realitzada a la Facultat, el Dr. Buxeda opina que no 
és una activitat de  recerca, però que es podria parlar amb el degà per veure si és podria 
finançar a través de la pròpia Facultat (secretaria del deganat). 
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Al  Dr. Miguel  Ángel  Cau  li  preocupa  com  percebrà  això  tothom,  sobre  els  percentatges 
marcats, els que rebran dels que no. El Dr. Buxeda comenta que la resolució dels ajuts es fa 
pels  criteris  de  priorització  i  la  disponibilitat  pressupostària  del  contracte  programa  de 
recerca, i en aquesta convocatòria no hi ha disponibilitat econòmica per atorgar els ajuts al 
100%. 
 
El Dr. Fernando Gil és del parer que s’haurien de canviar els criteris d’atorgament dels ajuts 
per a les revistes. 
 
Els membres de la comissió de recerca proposen revisar les bases de la convocatòria d’ajuts 
i fer propostes. 
 
Un  cop  valorades  i  revisades  les memòries  presentades,  la  comissió  aprova  la  proposta 
plantejada pel Dr. Buxeda. Deixem constància que el Dr. Fernando Gil no està d’acord que a 
activitats tancades se’ls atorgui 1.000€ i a d’altres es resolgui no donar res. 
 

 
4. Precs i preguntes. 

 

El Dr. Fernando Gil demana aclarir el tema que la catalogació de les revistes no siguin trimestrals 
i quin criteri ha agafat el Dr. Buxeda per a  la proposta plantejada. El Dr. Buxeda aclareix, que 
segons consta a  les bases de  la convocatòria només es contemplen  les  revistes  semestrals o 
anuals. Per a les revistes semestrals es dona més finançament que per les anuals. Com Scripta 
Nova no havia demanat cap ajut a la Facultat fins ara, i no es contemplaven criteris d’atorgament 
per a revistes trimestrals, s’ha agafat el criteri més proper i s’ha tingut en compte com si fos una 
revista semestral. La periodicitat de les revistes serà un tema a discutir quan es revisin les bases 
de la convocatòria. 
 
La Dra. Queralt Solé pregunta quina és  la situació del Laboratori d’Humanitats Digitals. El Dr. 
Buxeda explica que la Facultat s’ha presentat a dues convocatòries d’àmbit digital, que no ens 
han concedit i comenta que el 18 de gener el degà i ell tenen una reunió amb el vicerector de 
Transformació  Digital,  per  parlar  d’aquests  temes.  La  idea  és  la  creació  d’un  Laboratori 
d’Humanitats Digitals, en el qual formarien part laboratoris ja existents, com serien el Laboratori 
de Multimèdia, que disposa d’equipament de tractament d’imatge i el Laboratori d’Antropologia, 
on  estan  les  càmeres  i  l’equipament  de  gravació  de  vídeo  i  els  grups  de  recerca  que  estan 
implicats en les humanitats digitals. La seu física estaria al Laboratori Multimèdia. 
 
El Dr. Buxeda comenta que, com oficialment no se’ns ha comunicat que no se’ns ha atorgat , de 
moment està tot aturat fins a la reunió del pròxim 18 de gener. El Dr. Buxeda és del parer que les 
humanitats digitals hauria de ser una de les línies estratègiques de la Facultat. 
 
El Dr. Buxeda comenta que va haver‐hi una Convocatòria que va treure el Ministeri que es diu 
Unidigital,  que  va  fer  que  s’obrissin  dues  convocatòries  internes,  a  una  de  les  quals  es  va 
presentar la Facultat de Geografia i Història conjuntament amb la Facultat de Filosofia i el CRAI. 
La segona era una convocatòria per aules docents, per un aula de realitat virtual i simulació, que 
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era  funcionalment de docència  i estava pensat que  s’integrés en el  Laboratori d’Humanitats 
Digitals, la qual quan no hi hagués docència pogués servir com a laboratori de recerca. 
 
El Dr. Buxeda creu que no ens ha estat concedit, perquè des del vicerectorat han contactat amb 
aquelles facultats que els hi ha estat concedit i que ha de començar a implementar‐ho. A la reunió 
del 18 de gener espera confirmar si ens ha estat concedit o no alguna de  les dues sol∙licituds 
presentades. 
 
Sense més precs i preguntes, el Dr. Buxeda tanca aquesta reunió ordinària. 
 
 
La Secretària 
 
 
 
 
 
 
 
María José Lorenzo Céforo        Vist i plau 
            Dr. Jaume Buxeda i Garrigós 
            (President de la comissió) 


